

Participatory Approaches to Evaluating the Implementation of Humanitarian Landmine Action

Evaluating mine action programmes in terms of cost-effectiveness and efficiency has its merits in a donor community concerned with value for money in project implementation. But humanitarian mine action is by definition a qualitative process. It is designed to enhance human security, provide victim assistance and encourage ownership of mine action programmes in affected communities and regions. Traditional evaluation and monitoring techniques do not readily lend themselves to assessments of such qualitative goals and objectives. Participatory monitoring and evaluation techniques (PM&E) are more appropriate to this task. PM&E involves key stakeholders in identifying their needs and assessing the most appropriate options for meeting those needs. Experience has shown that participatory approaches improve the quality, effectiveness and sustainability of donor programmes' actions and outcomes. By placing people at the centre of the monitoring and evaluation process, mine action efforts are guaranteed to empower local communities and encourage local ownership. The proposed pilot study is not only designed to pioneer PM&E approaches within the landmine community, but also to provide a unique opportunity for UNIDIR to help innovate bottom-up approaches to arms control implementation. Three case-study papers on Cambodia, Mozambique and Nicaragua will be published by UNIDIR.

For more information, please contact:

Susan Willett

Senior Research Fellow

Tel.: +41 (0)22 917 42 54

Fax: +41 (0)22 917 01 76

E-mail: swillett@unog.ch

updated 1 July 2002

UNIDIR
United Nations Institute
for Disarmament Research
Palais des Nations A.522
1211 Geneva 10
Switzerland

UNIDIR activity

Projet concernant de nouvelles méthodes d'évaluation de l'action humanitaire contre les mines

L'évaluation des programmes d'action contre les mines en termes de coût-efficacité est particulièrement intéressante pour la communauté des donateurs qui vise une utilisation optimale des ressources dans la mise en œuvre des projets. Le déminage humanitaire est, par définition, un processus qualitatif, qui vise à améliorer la sécurité des hommes, à apporter une assistance aux victimes et à donner aux populations des communautés et des régions touchées le sentiment d'être partie prenante aux programmes d'action contre les mines. Les techniques classiques d'évaluation et de contrôle ne se prêtent pas facilement à l'évaluation d'objectifs qualitatifs. Celles qui impliquent une part active des parties concernées conviennent mieux. Les parties intéressées identifient leurs besoins et déterminent quelles sont les solutions les plus appropriées pour atteindre ces objectifs. L'expérience a démontré que cette participation permet d'améliorer la qualité, l'efficacité et la viabilité des programmes des donateurs. Si les gens concernés sont au cœur du processus d'évaluation et de contrôle, ils auront le sentiment d'être partie prenante aux programmes engagés et prendront en main leur destin. L'étude pilote proposée cherche à utiliser pour la première fois une telle approche dans la lutte contre les mines, mais elle offre aussi à l'UNIDIR une occasion unique d'innover les initiatives partant de la base pour ce qui est de la mise en œuvre de la maîtrise des armements. L'UNIDIR publiera trois études sur le Cambodge, le Mozambique et le Nicaragua.

Pour plus d'informations, veuillez vous adresser à :

Susan Willett

Maître de recherche

Tél. : +41 (0)22 917 42 54

Fax : +41 (0)22 917 01 76

E-mail : swillett@unog.ch

mis à jour le 1^{er} juillet 2002

UNIDIR
Institut des Nations Unies
pour la recherche sur le désarmement
Palais des Nations A.522
1211 Genève 10
Suisse

activité de l'UNIDIR